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Schůzi zahájil místopředseda VEZ P. Krill v 9.00 hod. Připomněl, že k přípravě pořadu
jej poslanci zmocnili na 38. schůzi výboru dne 12. září 2008, a to usnesením č. 276. Pozvánky
byly všem včas rozeslány a návrh pořadu mají poslanci ve svých deskách. Jelikož neměl nikdo 
k  předloženému pořadu  výhrady,  dal  o  něm  mpř.  P.  Krill  hlasovat;  poslanci  souhlasili
/hlasování 9-0-0 je zachyceno v příloze/.

Schválený návrh pořadu  
1. Doporučení  pro  stanovisko  Rady  v  souladu  s  čl.  9  odst.  3  nařízení  Rady  (ES)  

č.  1466/97 ze dne 7.  července 1997 k aktualizovanému konvergenčnímu programu
České republiky na období 2007 – 2010 /kód dokumentu 6526/08, SEK(2008) 185  
v konečném znění/

2. Zpráva Komise – Konvergenční zpráva za rok 2008 (připravená podle článku 122(2)
Smlouvy) /kód dokumentu 9384/08, KOM(2008) 248 v konečném znění/

3. Zpráva  Komise  Evropskému  parlamentu  a  Radě  o  provádění  akčního  programu
Společenství na podporu subjektů působících v oblasti kultury na evropské úrovni /kód
dokumentu 9686/08, KOM(2008) 234 v konečném znění/

4. Návrh  nařízení  Evropského parlamentu  a  Rady o  systému ekoznačky  Společenství
/kód dokumentu 12074/08, KOM(2008) 401 v konečném znění/

5. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému  
a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Zadávání veřejných zakázek v zájmu lepšího
životního prostředí /kód dokumentu 12041/08, KOM(2008) 400 v konečném znění/

6. Informace o dopadech využití biopaliv v dopravě
7. Návrh  směrnice  Evropského  parlamentu  a  Rady  o  stanovení  rámce  pro  určení

požadavků  na ekodesign  výrobků spojených  se spotřebou energie  /kód dokumentu
12119/08, KOM(2008) 399 v konečném znění/

8. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému  
a  sociálnímu  výboru  a  Výboru  regionů  o  akčním plánu pro  udržitelnou  spotřebu  
a výrobu a udržitelnou průmyslovou politiku /kód dokumentu 12026/08, KOM(2008)
397 v konečném znění/

9. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému  
a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Zpráva o pokroku jednotného evropského
trhu elektronických komunikací za rok 2007 (13. zpráva) /kód dokumentu 7979/08,
KOM(2008) 153 v konečném znění/

10. Návrh  rozhodnutí  Evropského  parlamentu  a  Rady  o  Evropském  roku  tvořivosti  
a inovace (2009) /kód dokumentu 7755/08, KOM(2008) 159 v konečném znění/

11. Návrh směrnice Evropského parlamentu a Rady, kterou se mění směrnice 1999/62/ES
o výběru  poplatků  za  užívání  určitých  pozemních  komunikací  těžkými  nákladními
vozidly /kód dokumentu 11857/08, KOM(2008) 436 v konečném znění/

12. Sdělení Komise Evropskému parlamentu, Radě, Hospodářskému a sociálnímu výboru
a  Výboru  regionů  –  Strategie  pro  provedení  internalizace  vnějších  nákladů  /kód
dokumentu 11841/08, KOM(2008) 435 v konečném znění/
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13. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu  a  Radě  –  Doprava  šetrnější  k  životnímu
prostředí /kód dokumentu 11851/08, KOM(2008) 433 v konečném znění/

14. Výběr z  aktů a dokumentů EU zaslaných vládou Poslanecké sněmovně prostřednictvím
výboru pro evropské záležitosti za období 23. června – 31. srpna 2008 /doprojednání/
Výběr z  aktů a dokumentů EU zaslaných vládou Poslanecké sněmovně prostřednictvím
výboru pro evropské záležitosti za období 1. – 28. září 2008 

15. Dokumenty SZBP
16. Sdělení místopředsedy
17. Různé
18. Sdělení Komise Evropskému parlamentu a Radě – Evropský finanční systém: adaptace

na změny, příspěvek Komise Evropské radě /kód dokumentu 6930/08, KOM(2008) 122 v
konečném znění/

19. Doporučení pro rozhodnutí Rady o zrušení rozhodnutí Rady 2005/185/EC o existenci
nadměrného  schodku  v  České  republice  /kód  dokumentu  9387/08,  SEC(2008)  571  
v konečném znění/

20. Návrh směrnice Rady, kterou se mění směrnice 2006/112/ES, pokud jde o snížené sazby
daně  z  přidané  hodnoty  /kód  dokumentu  11615/08,  KOM(2008)  428  
v konečném znění/

21. Návrh nařízení Rady, kterým se stanoví společná pravidla pro režimy přímých podpor
pro zemědělce v rámci společné zemědělské politiky a kterým se zavádějí některé režimy
podpor pro zemědělce
Návrh  nařízení  Rady  o  úpravách  ve  společné  zemědělské  politice  prostřednictvím
změn nařízení (ES) č. 320/2006, (ES) č. 1234/2007, (ES) č. 3/2008 a (ES) č. /2008
Návrh nařízení Rady, kterým se mění nařízení (ES) č. 1698/2005 o podpoře pro rozvoj
venkova z Evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova (EZFRV)
Návrh  rozhodnutí  Rady,  kterým  se  mění  rozhodnutí  2006/144/ES  o  strategických
směrech Společenství pro rozvoj venkova (programové  období 2007 – 2013) /kód
dokumentu 9656/08, KOM(2008) 306 v konečném znění/

22. Informace o provádění Nařízení Evropského parlamentu a Rady (ES) č. 1082/2006  
ze  dne  5.  července  2006  o  evropském seskupení  pro  územní  spolupráci  (ESÚS)  
v České republice

Mpř. P. Krill předal řízení schůze mpř. G. Kalábkové, a to z důvodu, že je zpravodajem
prvního a druhého dokumentu.

1. Doporučení pro stanovisko Rady v souladu s čl.  9 odst. 3 nařízení Rady (ES)  
č. 1466/97 ze dne 7. července 1997 k aktualizovanému konvergenčnímu programu
České republiky na období 2007 – 2010 /kód dokumentu 6526/08, SEK(2008) 185 
v konečném znění/

K projednání  tohoto  dokumentu  se  VEZ  usnesl  na  35.  schůzi  konané  dne  
22. května 2008, a to usnesením č. 251. Poslancům byl zaslán text dokumentu, rámcová pozice
vlády /v příloze/ a stanovisko zpracované ve spolupráci s Parlamentním institutem. 

Dokument  představil  zpravodaj  P.  Krill bez  účasti  zástupce  Ministerstva  financí.
Konstatoval,  že  nařízení  Rady  č.  1466/97  o posílení  dohledu  nad  stavy  rozpočtů  a nad
hospodářskými  politikami  a o posílení  koordinace  hospodářských  politik  ukládá  členským
státům, které dosud nezavedly jednotnou měnu – euro, každoročně předkládat aktualizované
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konvergenční  programy.  Tyto  programy  jsou  následně  vyhodnocovány  Evropskou  komisí  
a posuzovány Hospodářským a finančním výborem Evropského parlamentu.

Česká republika předložila svůj aktualizovaný konvergenční program dne 30. listopadu
2007. Ten navazuje na mimořádnou březnovou verzi programu a oproti této verzi již zohledňuje
jak schválený státní rozpočet na rok 2008, tak střednědobý rozpočtový výhled na roky 2009  
a  2010,  které  respektují  stanovený termín  pro odstranění  nadměrného deficitu  v roce  2008.
Komise provedla vyhodnocení tohoto aktualizovaného programu a předkládá doporučení pro
stanovisko Rady.

Aktualizovaný program napravuje již v  roce 2008 nadměrný schodek veřejných financí 
a  v následujícím  období  pokračuje  v konsolidaci  k dosažení  střednědobého  cíle,  kterým  je
schodek ve výši 1 % HDP, jehož by mělo být dosaženo v roce 2012. Schodek veřejných financí
by měl podle programu klesat z 3,4 % HDP v roce 2007 na 2,9 % HDP v roce 2008, 2,6 % HDP
v roce 2009 a 2,3 % HDP v roce 2010. 

Komise  na  základě  zhodnocení  aktualizovaného  konvergenčního  programu  České
republiky na období 2007 – 2010 předkládá doporučení pro stanovisko Rady, jímž ČR vyzývá,
aby využila pravděpodobný lepší výsledek rozpočtového hospodaření za rok 2007 ke snížení
schodku státního rozpočtu za rok 2008 výrazněji pod referenční hodnotu 3 % a aby omezovala
výdaje,  dále  pak  zrychlila  tempo  úprav  a  vytvořila  si  co  nejdříve  rezervu  proti  překročení
referenční  hodnoty,  splnila  střednědobý  cíl  nejpozději  v roce  2012  a  zlepšila  dlouhodobou
udržitelnost veřejných financí prostřednictvím důchodové reformy a reformy zdravotnictví.

V rámci rozpravy se poslankyně  L. Zelenková zeptala, jaký cíl má ČR splnit do roku
2012. 

Zpravodaj  P. Krill vysvětlil,  že  jde  o  splnění  konvergenčních  kriterií,  např.  snížení
schodku veřejných financí pod 3 % HDP atd.

Zpravodaj  P. Krill poté navrhl závěr stanoviska, kterým výbor pro evropské záležitosti
bere na vědomí doporučení pro stanovisko Rady k aktualizovanému konvergenčnímu programu
České republiky na období 2007 – 2010 a rámcovou pozici vlády ČR k doporučení Komise pro
stanovisko Rady k aktualizovanému konvergenčnímu programu ČR na období 2007 – 2010
/hlasování  7-0-2/.  Poté  poslanci  přijali  finální  usnesení  /usn.  č.  277,  hlasování  7-0-2  je
zachyceno v příloze/.

2. Zpráva Komise – Konvergenční zpráva za rok 2008 (připravená podle článku
122(2) Smlouvy) /kód dokumentu 9384/08, KOM(2008) 248 v konečném znění/

K projednání  tohoto  dokumentu  se  VEZ  usnesl  na  35.  schůzi  konané  dne  
22. května 2008, a to usnesením č. 252. Poslancům byl prostřednictvím e-mailu zaslán text
dokumentu,  rámcová  pozice  vlády  /v  příloze/ a  stanovisko  zpracované  ve  spolupráci
s Parlamentním institutem. 

Dokument představil zpravodaj  P. Krill stejně jako ten předchozí bez účasti zástupce
Ministerstva financí. Uvedl, že Česká republika neplní dvě ze čtyř kritérií: kritérium cenové
stability a kritérium týkající se vývoje směnných kurzů (pohyb kurzů ve stanovených mezích).
Kritérium konvergence dlouhodobých úrokových sazeb naopak Česká republika dlouhodobě
plní. S ohledem na ekonomický vývoj a vládní politiku v oblasti veřejných financí se Komise
rovněž domnívá,  že Česká republika již v roce 2008 sníží  rozpočtový deficit  pod hranici  
3 % HDP, čímž bude splněno i kritérium dlouhodobé udržitelnosti veřejných financí.

Zpravodaj  P.  Krill  navrhl  závěr,  kterým  VEZ  bere  na  vědomí  zprávu  
Komise  –  Konvergenční  zpráva  za  rok  2008  a  rámcovou  pozici  vlády  ČR  ke  zprávě  
Komise – Konvergenční  zpráva za rok 2008  /hlasování  9-0-0/.  Poté bylo schváleno finální
usnesení /usn. č. 278, hlasování 9-0-0 je zachyceno v příloze/.

4



Mpř. G. Kalábková předala řízení schůze zpět mpř. P. Krillovi.

3. Zpráva Komise Evropskému parlamentu a Radě o provádění akčního programu
Společenství  na  podporu  subjektů  působících  v  oblasti  kultury  na  evropské
úrovni /kód dokumentu 9686/08, KOM(2008) 234 v konečném znění/

K projednání  tohoto  dokumentu  se  VEZ  rozhodl  na  36A.  schůzi  konané  dne  
25. června 2008, a to usnesením č. 262. Prostřednictvím e-mailu byl poslancům rozeslán text
dokumentu,  rámcová  pozice  vlády  /v  příloze/  a  stanovisko  zpracované  ve  spolupráci
s Parlamentním institutem. 

Dokument uvedla ve smyslu rámcové pozice vlády vrchní ředitelka sekce Ministerstva
kultury JUDr. Petra Smolíková. Uvedla, že program byl přijat na období 2004 – 2006 s cílem
posílit  činnost  Společenství  v oblasti  kultury  a  zvýšit  její  účinnost  prostřednictvím podpory
subjektů, které působí na evropské úrovni. Skládá se ze tří částí – první je podpora Evropského
úřadu  pro  méně  rozšířené  jazyky  a  informační  a  dokumentační  sítě  Mercator,  kterou  tvoří
střediska pro sdělovací prostředky, legislativu a vzdělávání. Komise tyto subjekty kontinuálně
podporuje v posledních 20 letech. Druhá je podpora subjektů, které sledují cíl obecného zájmu
v oblasti  kultury  a  třetí  podpora  činností  zaměřených  na  ochranu  a  připomínání  památky
hlavních míst  a archivů spojených s deportacemi.  Podpora byla poskytována prostřednictvím
ročních provozních grantů a grantů na činnost.

Česká republika vstoupila do tohoto programu v roce 2004. Evropský parlament schválil
4. září 2008  změny, kterými se zjednoduší pravidla pro všechny projekty.

Zpravodaj  P. Bratský konstatoval, že při vyhodnocování let 2004 – 2006 se ukázalo,  
že  některé  nedostatky  byly  napraveny.  Byly  stanoveny  nové  podmínky  pro  doporučení
hodnotitelů. Informoval, že program je rozdělen do tří částí, oblast celoživotního učení, kultura 
a Evropa pro občany.

V rámci  rozpravy  poslance  A.  Rádla zajímalo,  jakým  způsobem  jsou  projekty
financovány.

Vrchní  ředitelka  P.  Smolíková odpověděla,  že  v  případě  komunitárních  projektů
podporovaných ze strany Ministerstva kultury se zájemci sami ucházejí o finanční prostředky,
není  zde potřeba žádná notifikace.  Na spolufinancování  z komunitárního programu Kultura  
2007 – 2013 je k dispozici částka 5 mil. Kč. Grantové programy jsou poskytovány v režimu de
minimis, projekty, které částku přesahují, se musí notifikovat. Informovala, že celková částka
v programu Kultura 2007 – 2013 je ve výši 400 mil. eur.

Zpravodaj  P.  Bratský doplnil,  že  město  Praha  má  z grantových  programů  nárok  
na prostředky na práci s menšinami, s Romy a na celoživotní vzdělávání.

Zpravodaj P. Bratský navrhl závěr, kterým výbor pro evropské záležitosti bere na vědomí
Zprávu Komise Evropskému parlamentu a Radě o provádění akčního programu Společenství na
podporu subjektů  působících  v oblasti  kultury  na  evropské úrovni  a  rámcovou pozici  vlády
k tomuto dokumentu. Poslanci se závěrem souhlasili /hlasování 10-0-0/, a poté přijali usnesení
/usn. č. 279, hlasování 10-0-0 je zachyceno v příloze/.

4. Návrh  nařízení  Evropského  parlamentu  a  Rady  o  systému  ekoznačky
Společenství /kód dokumentu 12074/08, KOM(2008) 401 v konečném znění/

K projednávání  tohoto  dokumentu  se  VEZ  rozhodl  na  38.  schůzi  konané  dne  
12.  září  2008  usnesením  č.  268.  Prostřednictvím  e-mailu  byl  poslancům  rozeslán  text
dokumentu,  rámcová  pozice  vlády  /v  příloze/  a  stanovisko  zpracované  ve  spolupráci
s Parlamentním institutem. 
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Dokument uvedl náměstek ministra životního prostředí  Ing. Karel Bláha, CSc. Řekl,
že  systém ekoznačky existuje od roku 1992 a je znám pod jménem Květina (The Flower).
Práce na revizi byly započaty již před 24. zářím 2005, a to na základě zkušeností získaných
v průběhu jeho činnosti,  resp.  studie zadané Evropskou komisí  s cílem vytipovat  nejslabší
místa programu The Flower, jež jsou největší překážkou v jeho rozvoji. Konkrétně by mělo
být dosaženo navýšení počtu produktových skupin ze současných 25 na 40 – 50 v roce 2015 
a  tedy  10%  podílu  ekoznačených  produktů  (The  Flower)  na  trhu,  širšího  povědomí
spotřebitelů a větší kredibility The Flower. 

Návrh  je  z  velké  většiny  ve  shodě  s pozicí  České  republiky  k revizi,  tj.  snížení
administrativní  zátěže  a  byrokratických  procesů  během  tvorby  kritérií,  resp.  žádosti  
o  ekoznačku,  snížení  poplatků,  zachování  konečného  rozhodnutí  ve  výhradní  kompetenci
členských států. Tato revize nepředstavuje pro státní ani soukromé subjekty žádné zatížení.

Zpravodaj  P. Vanoušek doplnil,  že  ekoznačka byla zavedena v roce  1992.  V únoru
2002 bylo rozhodnuto o nutnosti jejího přepracování.

V rámci  rozpravy  se  zpravodaj  zeptal,  jaké  je  v ČR  rozšíření  ekoznačky  a  kolik
podniků ji  má. A jestli  je vykonzultovaná pozice mezi  Ministerstvem životního prostředí  
a Ministerstvem průmyslu a obchodu.

Poslance  R.  Kufu zajímalo,  jestli  snížení  poplatků  na  ekoznačku  může  způsobit
výpadek finančních příjmů orgánů, které ekoznačku udělují.

Náměstek K. Bláha vysvětlil, že snížení poplatků je vykompenzované zvýšením zájmu
o ekoznačku. V ČR je 450 nositelů ekoznačky národní a 10 evropské (The Flower). Národní
ekoznačky mají různou míru popularity, např. v Německu má velkou popularitu i přesto, že
evropská nemá. Bohužel neexistuje statistika o tom, jestli ekoznačka přináší pozitivní efekt
jejím nositelům při spotřebě zboží.

Poslankyni L. Zelenkovou zajímalo, jaká je naše národní ekoznačka. 
Náměstek K. Bláha objasnil, že jde o zelený list, má název Ekologicky šetrný výrobek.

Nejvíce jsou registrovány firmy vyrábějící kotle a producenti v rámci papírenského průmyslu.
Mpř.  P. Krilla  zajímalo,  jaké  parametry  musí  výrobky  splňovat,  aby  mohly  mít

ekoznačku.
Spolupracovník náměstka K. Bláhy Ing.  P. Růžička objasnil, že ministerstvo vydává

směrnice, jejichž podmínky musí výrobek splňovat. O udělení ekoznačky potom rozhoduje
ministr, jemuž podává informace o výrobku Česká informační agentura životního prostředí
CENIA. Význam ekoznačky tkví i v tom, že při přihlašování do některých výběrových řízení
je pro výrobce ekoznačka podmínkou.

Zpravodaj P. Vanoušek se ptal, jestli již existují konkrétní představy o tom, jak se bude
ekoznačka propagovat.

Náměstek K. Bláha odpověděl, že je připravována reklamní kampaň. Rovněž existuje
snaha o posílení požadavků na ekoznačku při zadávání veřejných zakázek.

Místopředsedu P. Krilla také zajímalo, jestli existuje vyhodnocení zvýšených nákladů
vedoucích  k získání  ekoznačky,  když  výrobce  musí  svůj  výrobek  uzpůsobit  podmínkám
k jejímu získání.

Ing. P. Růžička vysvětlil, že výrobky mnohých výrobců již splňující podmínky. Někdy
musí výrobu upravit, tyto náklady ale nejsou vyhodnocovány.

Mpř.  P. Krill se dále  dotázal,  jestli  ministerstvo eviduje zvýšení zisku výrobců při
prodeji výrobku s ekoznačkou.

Náměstek K. Bláha objasnil, že při udělování ekoznačky většina výrobců uvádí, kolik
peněz investuje do výroby, zisk však již ne.

Zpravodaj P. Vanoušek navrhl závěr stanoviska, kterým výbor pro evropské záležitosti
bere na vědomí  předložený návrh nařízení a rámcovou pozici vlády k tomuto návrhu a  žádá
vládu, aby  ho  informovala  o  dalším  průběhu  projednávání  návrhu  nařízení  Evropského
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parlamentu a Rady o revizi systému udělování ekoznačky Společenství. Poslanci se závěrem
souhlasili  /hlasování 9-0-0/, poté přijali usnesení /usn. č. 280, hlasování 9-0-0 je zachyceno 
v příloze/.

Vzhledem k časovému prostoru navrhl mpř. P. Krill, aby bylo předsunuto projednávání
bodu č. 14. Poslanci s tímto souhlasili.

14. Výběr  z  aktů  a  dokumentů  EU  zaslaných  vládou  Poslanecké  sněmovně
prostřednictvím výboru pro evropské záležitosti za období  23. června – 31. srpna
2008 /doprojednání/
Výběr  z  aktů  a  dokumentů  EU  zaslaných  vládou  Poslanecké  sněmovně
prostřednictvím výboru pro evropské záležitosti za období 1. – 28. září 2008

Mpř.  P. Krill konstatoval,  že  poslancům  byly  distribuovány  2  tabulky  dokumentů  
/v  příloze/.  Nejprve  se  věnoval  tabulce  k doprojednání.  Poslanci  a  poslankyně  se  rozhodli
projednat na jedné z dalších schůzí dokumenty 11380/08 a 11473/08 a určili k nim zpravodajku
posl. L. Zelenkovou, dále dokumenty 12217/08, 12204/08, 12056/08 a 12089/08 – zpravodaj  
posl.  P.  Bratský,  11252/08,  11796/08  a  12108/08  –  zpravodaj  posl.  P.  Vanoušek,  
12198/08 – zpravodaj posl. J. Kochan, 12514/08 – zpravodaj posl. R. Kufa, 12554/08 a 11010/08
– zpravodaj posl. P. Krill a 12008/08 – zpravodaj posl. J. Bauer. Poté bylo přijato závěrečné
usnesení /usn. č. 281, hlasování 9-0-0 je zachyceno v příloze/.

Poté  přešel  mpř.  P. Krill  k  hlavní  tabulce  s novými  dokumenty,  z níž  se  poslanci
rozhodli projednat tyto dokumenty: 12583/08 a 12580/08 – posl. P. Bratský, 13312/08 – posl.
J. Kochan, 12832/08 – posl. P. Vanoušek, 13531/08 a 13521/08 – mpř. G. Kalábková.
 K dalším dokumentům určili „předběžné zpravodaje“, podle jejichž doporučení se na příští
schůzi  rozhodnou,  zda  dokumenty  výbor  projedná,  či  jen  vezme  na  vědomí.  Ostatní
dokumenty vzali poslanci a poslankyně na vědomí, a poté odhlasovali závěrečné usnesení  
/usn. č. 282, hlasování 9-0-0 je zachyceno v příloze/.

5. Sdělení  Komise Evropskému parlamentu,  Radě,  Evropskému hospodářskému  
a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Zadávání veřejných zakázek v zájmu
lepšího  životního  prostředí  /kód  dokumentu  12041/08,  KOM(2008)  400  
v konečném znění/

K projednávání tohoto dokumentu se VEZ rozhodl usnesením č. 268 na své 38. schůzi
konané dne 12. září 2008. E-mailem byly poslancům rozeslány text dokumentu, rámcová pozice
vlády /v příloze/ a návrh stanoviska vypracovaný ve spolupráci s Parlamentním institutem.

Dokument představil náměstek  ministra pro místní rozvoj Ing. Jiří Vačkář. Konstatoval,
že zadávání zelených veřejných zakázek umožňuje zákon č. 137/2006 Sb. bez jakýchkoliv potíží.
Problémem je specifikovat, co je a není zelená veřejná zakázka, proto je třeba některá kritéria
upřesnit. Takové opatření je v kompetenci Ministerstva životního prostředí. 

Zpravodaj  J. Kochan sdělil, že Evropská komise navrhuje, aby 50 % všech veřejných
zakázek  bylo  v souladu  s přijatými  společnými  základními  kritérii  pro  zadávání  zelených
veřejných zakázek do roku 2010.

Poslance A. Rádla zajímalo, jestli už je metodika dopracovaná.
Poslanec  P.  Vanoušek chtěl  objasnit  stanovisko  vlády,  která  s hodnotícími  kritérii

nesouhlasí.
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Náměstek  ministra  životního  prostředí  Ing.  K.  Bláha vysvětlil,  že  Evropská  komise
zpracovala  metodiku,  kde jsou kritéria  rozdělena  do 10 nejdůležitějších  odvětví.  Je  otázkou
diskuse, jestli mají tyto podmínky být  povinné.

Vrchní  ředitel  legislativně  právní  sekce Ministerstva  pro místní  rozvoj  Mgr. J.  Sixta  
objasnil, že jeho ministerstvo je proti povinným kritériím. Odpovědnost by totiž měla být na
zadavateli, ten má určit, která kritéria jsou pro něj nejdůležitější. A protože existuje ještě mnoho
dalších kritérií, neměla by se zavedením těchto povinných kritérií ještě zvyšovat administrativní
náročnost. 

Pana  poslance  A.  Rádla zajímalo,  jestli  Evropská komise  stanoví  ještě  další  kritéria
v rámci evropských zakázek.

Vrchní ředitel  J. Sixta  odpověděl, že existují ještě další, např. kritéria sociální. V této
souvislosti vyjádřil své obavy, že kdyby byla jako povinná zavedena zelená kritéria, mohla by 
i sociální a další být stanovena jako povinná.

Poslanec   P.  Vanoušek konstatoval,  že  je  otázkou  diskuse,  jaká  omezení  jsou  
ve společnosti akceptovatelná.

Zpravodaj  J.  Kochan poté  navrhl  závěr  stanoviska,  kterým  výbor  pro  evropské
záležitosti  bere  na  vědomí Sdělení  Komise  Radě,  Evropskému  parlamentu,  Evropskému
hospodářskému  a  sociálnímu  výboru  a  Výboru  regionů  –  Zadávání  veřejných  zakázek
v zájmu lepšího životního prostředí a usnáší se postoupit návrh spolu se svým usnesením  
a  rámcovou  pozicí  vlády  pro  informaci  výboru  pro  veřejnou  správu a  regionální  rozvoj  
a výboru pro životní  prostředí  /hlasování  7-0-1/,  poté bylo přijato usnesení  /usn.  č.  283,  
hlasování 8-0-0 je zachyceno v příloze/.

6. Informace o dopadech využití biopaliv v dopravě

Tento bod VEZ zařadil do programu jednání na základě vlastního rozhodnutí vzhledem
k aktuálnosti  a  důležitosti  daného  tématu.  Prostřednictvím  e-mailu  byl  poslancům  rozeslán
materiál zpracovaný Parlamentním institutem /v příloze/. 

Problematiku uvedl náměstek ministra životního prostředí  Mgr. Aleš Kuták. Sdělil, že
Evropská  komise  zveřejnila  závazek  EU dosáhnout  do  roku  2020  desetiprocentního  podílu
biopaliv  na  pohonných  hmotách  využívaných  v dopravě.  Nyní  probíhá  finalizace  kritérií.
V současné době existují 2 okruhy kritérií – za prvé musí být dosažena minimálně 30% úspora
skleníkových plynů a za druhé půda, na které mají být biopaliva pěstována, nesmí být vysoce
ceněným biotopem (např. pralesem apod.).

Zástupci ministerstva se v první polovině t. r. zúčastnili diskuse o podílu biopaliv na růstu
cen potravin. Po následném snížení cen potravin však diskuse utichla. 

Ministerstvo životního prostředí si v létě t. r. nechalo zpracovat analýzu biopaliv, která se
vejdou do 30% úspory skleníkových plynů. Studie z roku 2006 totiž ukázala, že 50% kritérium
splňuje z paliv první generace pouze bioethanol z cukrové řepy.

Z diskuse  náměstků  (z  Ministerstva  životního  prostředí,  Ministerstva  průmyslu  
a obchodu a Ministerstva zemědělství) konané na konci září 2008 plyne, že ČR podporuje cíl
splnění limitu biopaliv v dopravě do 10 % do roku 2020.

Náměstek ministra průmyslu a obchodu  Ing. Jiří Koliba vysvětlil, že od roku 2007 je
nahrazován  2% podíl bionafty biopalivy a také 2 % benzínu. Částečně jsou k nám biopaliva
dovážena, domácí produkce činí 50 %. Automobilový průmysl u nás zatím neprodukuje žádné
motory na čistá biopaliva (ve Škodě auto a.s. v Mladé Boleslavi pouze u automobilů určených
pro vývoz do Švédska). Zastaralý vozový park u nás  neumožňuje vyšší využití biopaliv než 5 %.
Proto reálnost splnění cílů do roku 2020 bude obtížná. Obecně konstatoval, že je třeba zaměřit
podporu EU k biopalivům druhé generace (nepotravinová biomasa).
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Místopředseda P. Krill otevřel rozpravu.
Poslanec  P. Bratský konstatoval,  že podkladový materiál  informuje o tom, že některá

biopaliva  mohou  mít  na  životní  prostředí  horší  dopad,  než  běžné  pohonné  hmoty.  Navíc
biopaliva  musíme  zčásti  dovážet.  Vyjádřil  svůj  názor,  že  tato  zpráva  je  velmi  důležitá  
a doporučuje, aby ji dostal i hospodářský výbor, konkrétně jeho podvýbor pro dopravu.

Poslanec  A.  Rádl vyslovil  myšlenku,  jestli  by  nebylo  lepší  podporovat  rozvoj
elektrického pohonu, než nahrazování paliv bioethanolem.

Poslanec J. Šenfeld se zajímal o to, jaká je energetická bilance biopaliv oproti běžným
palivům. A zda existuje komplexní zpráva.

Poslanec P. Vanoušek osobně biopalivům fandí. Řekl, že je to otázka nastavení ceny,
systému, zpracovatelských kapacit. Zajímal se o to, proč dovážíme až 50 % biopaliv, zda je to
nedostatkem surovin, nebo zpracovatelských kapacit.

Poslanec  A.  Rádl uvedl,  že  v současné  době  stoupá  cena  potravinářské  pšenice.  
Např. v Mexiku došlo k přechodu k produktům pro biopaliva, a tím došlo ke vzniku jejího
nedostatku v potravinářství.

Náměstek J. Koliba uvedl, že je to otázka konkurence. Může docházet k nahrazování
potravinářských ploch pro potřeby biopaliv. ČR dováží a současně i vyváží biopaliva.

Náměstek  A.  Kuták řekl,  že  u  methylethanolu  i  methylesteru  řepkového  oleje  je
bilance  zahraničního  obchodu  vyrovnaná.  Je  to  otázka  nabídky  a  poptávky.  Co  se  týče
elektromobilů, existuje záměr dostat se na 20 % podílu v dopravě pro všechny alternativní
pohony. V současné době je však jejich podíl mizivý. Dále uvedl, že biopaliva se nepěstují na
půdách s dobrou bonitou. Ministerstvo životního prostředí (MŽP) bude mít zprávu o výzkumu
biopaliv koncem roku. Dosud se ale neobjevilo biopalivo, jehož vliv na klima by byl záporný.
Slíbil,  že  MŽP poskytne  výboru  pro  evropské  záležitosti  zprávu  Evropské  agentury  pro
životní prostředí.

Poslanec  J.  Šenfeld opravil  tvrzení  náměstka,  protože  z vlastní  zkušenosti  ví,  že  
na Litoměřicku se opravdu vysazují rychle rostoucí dřeviny na úrodné půdě.

Mpř. P. Krill se setkal s podobným problémem na Moravě.
Poslanec  P. Bratský konstatoval,  že  podporuje  určitý  podíl  využití  biopaliv. Je  ale

dobře, že Evropa v této problematice zpomaluje. Horší situace nastává např. v Brazílii.
Poslanec A. Rádl se ptal, jaká je poskytovaná podpora zavádění elektromobilů.
Náměstek  A.  Kuták objasnil,  že  elektromobily  jsou  osvobozeny  od  silniční  daně.

Zatím jsou počty těchto vozidel  velmi nízké.  Možná se k elektromobilům dostaneme přes
vylepšené hybridy.

Mpř.  P.  Krill se  zajímal,  jestli  jsou  v současné  době  už  známa  biopaliva  
třetí generace.

Náměstek J. Koliba sdělil, že biopaliva třetí generace jsou zatím ve vývoji.
Mpř. P. Krill na závěr řekl, že k tomuto bodu výbor nebude přijímat usnesení. Požádal

pouze MŽP o zaslání  aktuální  komplexní  zprávy Evropské agentury  pro životní  prostředí
týkající  se  biopaliv  spolu  s návrhem na  korekci  současné  politiky  v této  oblasti.  Zároveň
konstatoval,  že informační  podklad Dopady využívání  biopaliv v dopravě bude postoupen
hospodářskému výboru.

Mpř.  P.  Krill  jako  zpravodaj  dalšího  dokumentu  předal  řízení  schůze  opět  
mpř. G. Kalábkové.
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7. Návrh směrnice Evropského parlamentu a Rady o stanovení rámce pro určení
požadavků  na  ekodesign  výrobků  spojených  se  spotřebou  energie  
/kód dokumentu 12119/08, KOM(2008) 399 v konečném znění/

K projednávání tohoto dokumentu se VEZ rozhodl usnesením č. 268 ze své 38. schůze
konané dne 12. září 2008. E-mailem byly poslancům rozeslány text dokumentu, rámcová pozice
vlády /v příloze/ a návrh stanoviska vypracovaný ve spolupráci s Parlamentním institutem.

Dokument  uvedl  ve  smyslu  rámcové  pozice  vlády  náměstek  ministra  průmyslu  
a obchodu Ing. Jiří Koliba. Objasnil, že navrhovaná úprava rámcové směrnice o ekodesignu je

v souladu s akčním plánem udržitelné spotřeby a výroby a udržitelné průmyslové politiky  
a spočívá v začlenění pozměňující směrnice o ekodesignu a rozšíření oblasti její působnosti na
všechny výrobky spojené se spotřebou energie. Přesný seznam výrobků, kterých se budou
požadavky na ekodesign týkat, není předmětem navrhované úpravy. Vyjmuty z této směrnice
budou i nadále dopravní prostředky. Vláda ve svém stanovisku konstatuje, že v navrhované
změně chybí  jasná definice výrobků spojených se spotřebou energie a chybí definice pojmu
dopad na spotřebu energie. 

ČR je toho názoru, že navrhované zvýšení minimálních požadavků na výrobky bude
mít negativní dopad na evropské podnikatele a může ohrozit jejich konkurenceschopnost na
globálním trhu. 

Zpravodaj P. Krill sdělil, že se ztotožňuje s rámcovou pozicí vlády. Vyjádřil však svoje
pochybnosti, zda je dodržování příslušných požadavků dostatečně aplikováno i na výrobky ze
třetích zemí, které jsou uváděny na evropský trh.

Náměstek  J. Koliba upřesnil, že minimální požadavky budou nutnou podmínkou pro
uvedení všech výrobků na trh EU.

Vzhledem  k tomu,  že  v   rozpravě  nevystoupil  žádný  další  poslanec,  navrhl  
zpravodaj P. Krill závěr usnesení, kterým výbor bere na vědomí  předložený návrh směrnice 
a  rámcovou  pozici  vlády  k tomuto  návrhu,  usnáší  se postoupit  návrh  spolu  se  svým
usnesením a rámcovou pozicí vlády pro informaci hospodářskému výboru a žádá vládu, aby
ho informovala  o  dalším průběhu projednávání  návrhu směrnice  Evropského parlamentu  
a  Rady  o  stanovení  rámce  pro  určení  požadavků  na  ekodesign  výrobků  spojených  se
spotřebou energie  /hlasování 7-0-0/. Poté bylo přijato usnesení /usn. č. 284, hlasování 7-0-0
je zachyceno v příloze/.

8. Sdělení  Komise Evropskému parlamentu,  Radě,  Evropskému hospodářskému  
a sociálnímu výboru a Výboru regionů o akčním plánu pro udržitelnou spotřebu 
a  výrobu  a  udržitelnou  průmyslovou  politiku  /kód  dokumentu  12026/08,
KOM(2008) 397 v konečném znění/

K projednávání tohoto dokumentu se VEZ rozhodl usnesením č. 268 ze své 38. schůze
konané dne 12. září 2008. E-mailem byly poslancům rozeslány text dokumentu, rámcová pozice
vlády /v příloze/ a návrh stanoviska vypracovaný ve spolupráci s Parlamentním institutem.

Dokument představili  ve smyslu rámcové pozice vlády náměstek ministra  průmyslu  
a  obchodu  Ing.  Jiří  Koliba a  náměstek  ministra  životního  prostředí  Ing.  Karel  Bláha,  CSc.
Uvedli,  že  dne  16.  7.  2008  Evropská  komise  schválila  balíček  dokumentů  týkající  se
udržitelné spotřeby a výroby, jehož součástí je akční plán pro udržitelnou spotřebu a výrobu 
a  udržitelnou  průmyslovou  politiku  a  opatření  k  jeho  naplnění.  Vláda  České  republiky
považuje  akční  plán  za  pozitivní  krok,  ale  konstatuje,  že  způsob,  jakým  EU  vyrábí  
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a spotřebovává,  má dopady na životní  prostředí  v globálním měřítku (globální  oteplování,
znečišťování životního prostředí, vyčerpávání přírodních zdrojů atd.).  Tento akční plán má
vlastní vyhodnocovací schéma, jeho implementace je stanovena do r. 2012.

Zpravodaj P. Krill konstatoval, že doprovodnými jsou programy týkající se ekoznačky 
a zelených zakázek. Zároveň ho zajímalo, jak bude uvedeno do praxe, aby se levnější výrobky,
které nesplňují kritéria, nedostaly na trh.

Náměstek J. Koliba odpověděl, že tyto výrobky nebudou schváleny k prodeji na vnitřním
trhu EU.

Mpř.  P. Krill navrhl závěr usnesení, kterým výbor bere na vědomí Sdělení Komise
Evropskému parlamentu, Radě, Evropskému hospodářskému a sociálnímu výboru a Výboru
regionů o akčním plánu pro udržitelnou spotřebu a výrobu a udržitelnou průmyslovou politiku
/hlasování  8-0-0/,  poté  bylo  přijato  usnesení  /usn.  č.  285,  hlasování  8-0-0  je  zachyceno  
v příloze/.

Mpř. G. Kalábková předala řízení schůze zpět mpř. P. Krillovi.

9. Sdělení  Komise Evropskému parlamentu,  Radě,  Evropskému hospodářskému  
a  sociálnímu  výboru  a  Výboru  regionů  –  Zpráva  o  pokroku  jednotného
evropského  trhu  elektronických  komunikací  za  rok  2007  (13.  zpráva)  /kód
dokumentu 7979/08, KOM(2008) 153 v konečném znění/

K projednávání tohoto dokumentu se VEZ rozhodl usnesením č. 261 ze své 36A. schůze
konané dne 25. června 2008. E-mailem byly poslancům rozeslány text dokumentu,  rámcová
pozice  vlády  /v  příloze/ a  návrh  stanoviska  vypracovaný  ve  spolupráci  s Parlamentním
institutem.

Dokument  uvedl  ve  smyslu  rámcové  pozice  vlády  náměstek  ministra  průmyslu  
a obchodu Ing. Jiří Koliba. Uvedl, že Evropská komise (EK) tak jako každý rok připravila na
základě současného regulačního rámce pro sítě a služby elektronických komunikací Zprávu 
o  pokroku  jednotného  trhu  elektronických  komunikací  za  rok  2007  (13.  zpráva).  Vlastní
sdělení má 2 přílohy – jednak přílohu, která obsahuje jednotlivé národní kapitoly (zhodnocují
vývoj v jednotlivých členských státech), a dále přílohu, která obsahuje statistické údaje, ze
kterých zpráva vychází. Česká republika byla negativně hodnocena kvůli částce účtované za
přenesení čísla v mobilních sítích s tím, že jde o cenu nad evropským průměrem. V daném
případě se však nejedná o cenu pro koncového uživatele služeb mobilních operátorů, ale jde 
o cenu hrazenou mezi operátory navzájem. Obecně ČR souhlasí s EK, že současný regulační
rámec přináší přínos pro podnikatele i uživatele.

Zpravodajka  G.  Kalábková konstatovala,  že  zpráva  je  nekonfliktním  materiálem  
a nevypovídá o žádných problémech. Pro spotřebitele je situace velmi příznivá. Zároveň se
zajímala  o  to,  jaký  je  postoj  naší  republiky  v otázce  regulačního  prostředí,  jaké  budou
kontroly a odvolací procedury.

Vedoucí  oddělení  integrace  Ministerstva  průmyslu  a  obchodu  Mgr.  J.  Novák
odpověděl, že každý rok probíhá v EK kontrola implementace regulačních požadavků. EK se
snaží unifikovat regulační opatření pro všechny podnikatele na celém území EU. Sdělil také,
že  Český  telekomunikační  úřad  vede  svoji  regulační  činnost  dobře.  Co  se  týče  ochrany
spotřebitelů, regulace musí probíhat tak, aby nebyly poškozeny zájmy spotřebitelů.

Poté zpravodajka G. Kalábková navrhla závěr usnesení, kterým výbor bere na vědomí 
předloženou zprávu o pokroku jednotného evropského trhu elektronických komunikací za rok 
2007 /hlasování 8-0-0/, poté bylo přijato usnesení /usn. č. 286, hlasování 8-0-0 je zachyceno 
v příloze/.
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10. Návrh rozhodnutí Evropského parlamentu a Rady o Evropském roku tvořivosti 
a inovace (2009) /kód dokumentu 7755/08, KOM(2008) 159 v konečném znění/

K projednání  tohoto  dokumentu  se  výbor  usnesl  na  36A.  schůzi  konané  dne  
25.  června  2008,   usnesením č.  261.  Prostřednictvím  e-mailu  byl  poslancům  rozeslán  text
dokumentu, rámcová pozice vlády /v příloze/ a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument  uvedli  ve  smyslu  rámcové  pozice  vlády  náměstek  ministra  školství,
mládeže a tělovýchovy  Mgr. Jakub Dürr, náměstek ministra  průmyslu a obchodu  Ing. Jiří
Koliba a vrchní ředitelka sekce Ministerstva kultury JUDr. Petra Smolíková. Vrchní ředitelka
P. Smolíková sdělila, že EU zaštiťuje a vyhlašuje Evropský rok k určitému zásadnímu tématu.
Rok 2007 byl rokem rovných příležitostí,  rok 2008 je zaměřen na mezikulturní dialog. Po
delších diskusích bylo navrženo ustavit rok 2009 Evropským rokem tvořivosti (kreativity)  
a  inovací.  ČR  vzhledem  k předsednictví  Rady  EU  v první  polovině  roku  2009  bude
spoluodpovědná za organizaci akcí v rámci Evropského roku, především pak za zahajovací
konferenci. Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy (MŠMT) dosud vede jednání s EK 
a s příslušnými resorty (Ministerstvem průmyslu a obchodu, Ministerstvem kultury, Úřadem
vlády/místopředsedou  vlády  pro  evropské  záležitosti)  o  umístění  konference,  logistice  
a obsahovém rozdělení. 

Zpravodaj P. Bratský dodal, že Česká republika se také bude v rámci Roku tvořivosti 
a  inovace  snažit  prosadit  a  monitorovat  rychlý  pokrok  v  implementaci  programu
Konkurenceschopnost a inovace. 

V rámci  rozpravy  se  mpř.  P.  Krill zeptal,  jestli  existuje  zpráva  o  vyhodnocení  
a  výsledku  inovací  pro  hospodářství  naší  republiky  z hlediska  Akademie  věd,  činnosti
vysokých škol atd.

Náměstek ministra školství Mgr. Jakub Dürr odpověděl, že nemá konkrétní čísla, ale
zjistí je.

Zpravodaj  P. Bratský navrhl  závěr  usnesení,  kterým výbor pro evropské záležitosti
bere  na  vědomí  návrh  rozhodnutí  Evropského  parlamentu  a  Rady  o  Evropském  roku
tvořivosti  a inovace (2009)  /hlasování  8-0-0/,  následně bylo přijato usnesení  /usn.  č.  287,
hlasování 8-0-0 je zachyceno v příloze/.

11. Návrh  směrnice  Evropského  parlamentu  a  Rady,  kterou  se  mění  směrnice
1999/62/ES  o  výběru  poplatků  za  užívání  určitých  pozemních  komunikací
těžkými  nákladními  vozidly  /kód  dokumentu  11857/08,  KOM(2008)  436  
v konečném znění/

12. Sdělení  Komise  Evropskému parlamentu,  Radě,  Hospodářskému a sociálnímu
výboru  a  Výboru  regionů  –  Strategie  pro  provedení  internalizace  vnějších
nákladů /kód dokumentu 11841/08, KOM(2008) 435 v konečném znění/

13. Sdělení Komise Evropskému parlamentu a Radě – Doprava šetrnější k životnímu
prostředí /kód dokumentu 11851/08, KOM(2008) 433 v konečném znění/

K projednání  těchto  dokumentů  se  VEZ  usnesl  na  38.  schůzi  konané  dne  
12. září 2008, a to usnesením č. 268. Prostřednictvím e-mailu  byly rozeslány texty dokumentů,
rámcové  pozice  vlády  /v  příloze/ a  stanovisko  zpracované  ve  spolupráci  s PI.  Na  základě
provázanosti těchto dokumentů souhlasili poslanci s návrhem zpravodaje projednat je společně.

Dokumenty  uvedli  ve  smyslu  rámcové  pozice  vlády  náměstkyně  ministra  dopravy  
JUDr.  Daniela  Kovalčíková a  náměstek  ministra  životního  prostředí  Mgr.  Aleš  Kuták.
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Náměstkyně D. Kovalčíková sdělila, že EU připravila dlouho očekávaný zelený balíček, kterým
budou do dopravy zahrnuty poplatky. Česká republika jako země předsedající EU se bude snažit
o urychlení projednání tohoto balíčku. Zelený balíček by mohl sehrát roli v širším rozvrstvení
dopravy, zatímco nyní je preferována silniční doprava. 

Náměstkyně D. Kovalčíková informovala, že na rozdíl od předchozí úpravy počítá návrh
nové směrnice se zahrnutím externalit do výše mýtného.

Ministerstvo dopravy si nechalo zpracovat dopadovou studii na výběr mýtného a na jejím
základě  má ke směrnici  tři  výhrady. Rozšiřuje  povinnost zpoplatnění  na celou síť  dopravní
infrastruktury,  nejenom  dálniční  a  silniční  komunikace,  jednotlivé  státy  by  si  měly  samy
zpoplatnit  i  ostatní  dopravní  komunikace.  Dále se  ministerstvo   domnívá,  že  výši  mýtného
stanoví právní předpis a není proto nutné zřizovat nový administrativní orgán. Třetí výhradou je,
že ve směrnici je uveden satelitní systém výběru mýtného, což je pro ČR nevýhodné, jelikož
užívá v současnosti mikrovlnný systém.

ČR podporuje stanovení maximálního limitu výběru externalit. V diskusi jsou státy vždy
rozděleny do dvou skupin – na tranzitní a okrajové země.

Náměstek  ministra  životního  prostředí  Mgr.  Aleš  Kuták k tomu doplnil,  že  původní
směrnice z r. 1999 se snaží vybalancovat rozdíly mezi tranzitními a okrajovými zeměmi formou
dálniční známky, kdy byly určeny maximální výše cen u jednotlivých druhů dálničních známek.
V novele přišla Evropská komise s metodikou výpočtu mýtného a je na každém státu, které
poplatky vybírá. Česká republika dosud nepoužívá všechny typy.

Zpravodaj  P. Bratský vyjádřil názor, že u nás není dořešena problematika skladového
hospodářství,  prodejci si nebudují své sklady a mezisklady a vše se děje pomocí kamionové
dopravy. Měly by být posíleny kamionové tranzitní vlaky a také lodní doprava. Posl. P. Bratský
považuje  za  chybu,  že  ČR  zvolila  zastaralý  mikrovlnný  způsob  výběru  mýtného,  zatímco
satelitní  systém Galileo je mnohem modernější.

V rámci  rozpravy zajímalo mpř.  P. Krilla kolik procent nákladů na dopravu obsáhne
stávající mýtné.

Náměstkyně  D.  Kovalčíková sdělila,  že  se  účastnila  tvorby  právního  předpisu  pro
výpočet mýtného. Musí se brát v úvahu stáří dálnice, naše jsou starší 30ti let. Při stanovení mýta
pro dálnice nové se bude postupovat jinak.

Vysvětlila, že systém Galileo je prvořadou prioritou ministerstva, ale vzhledem k tomu,
že máme mikrovlnný systém, nelze rychle přejít na systém satelitní.

Náměstek  A. Kuták doplnil,  že  nastavení  výše mýtného je  politické  rozhodnutí.  Ale
pokud by se zahrnuly veškeré náklady na stavbu dálnic, musela by být výše mýtného mnohem
vyšší.

Náměstkyně D. Kovalčíková objasnila, že historicky se u nás žádná síť (ani dálniční, ani
silniční) neodpisuje.
Zpravodaj P. Bratský vyjádřil názor, že mýtné není jenom zdrojem na obnovu dálnic, ale také 
nástrojem regulace dopravy. Na nových dálnicích se bude mýtné stanovovat pomocí projektu 
Partnerství veřejného a soukromého sektoru (tzv. PPP projektu).

Náměstkyně  D. Kovalčíková vysvětlila, že náš systém výběru mýtného není koncesní
způsob, ale exekutivní.  Koncesní způsob musí zohledňovat náklady koncesionáře,  tj.  systém
PPP.

Zpravodaj  P. Bratský navrhl závěr společného usnesení pro všechny tři  dokumenty
/hlasování 8-0-0/, kterým výbor pro evropské záležitosti bere na vědomí  soubor předložených
dokumentů „Doprava šetrnější k životnímu prostředí“, podporuje čtyři zásadní výhrady vlády
uvedené v rámcové pozici k návrhu směrnice, kterou se mění směrnice 1999/62/ES o výběru
poplatků za užívání určitých pozemních komunikací těžkými nákladními vozidly, žádá vládu,
aby  při  dalším  projednávání  návrhu  směrnice  postupovala  nadále  v souladu  s  uvedenou
rámcovou pozicí a usnáší se postoupit návrh směrnice, kterou se mění směrnice 1999/62/ES
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o výběru poplatků za užívání  určitých pozemních komunikací  těžkými nákladními vozidly
k projednání hospodářskému výboru /hlasování 7-0-1/.

Nakonec bylo přijato usnesení /usn. č. 288, hlasování 8-0-0 je zachyceno v příloze/.

15. Dokumenty SZBP

Mpř.  P Krill sdělil  poslancům, že ve svých materiálech naleznou přehled dokumentů
SZBP zpracovaný Parlamentním institutem za měsíc září  /v příloze/. Požádal poslance, aby si
dokumenty pročetli a v případě zájmu o některé z témat se obrátili na sekretariát VEZ.

16. Sdělení místopředsedy

V rámci tohoto bodu mpř. P. Krill informoval poslance o návštěvě delegace výboru pro
evropské záležitosti švédského Parlamentu ve dnech 6. – 8. října. Účast na přijetí ve středu 8.
října  v  16.30  v zasedací  místnosti  VEZ  potvrdili  mpř.  P.  Krill,  mpř.  J.  Bauer,  
mpř. S. Marková a posl. L. Zelenková.

Mpř. P Krill předběžně avizoval změnu času schůze VEZ před zasedáním Evropské rady
v úterý 14. října z večerních hodin na 13.00 hodin. Ve svých materiálech poslanci obdrželi návrh
pořadu této schůze. Poslanci odhlasovali pověření přípravou schůze místopředsedu P. Krilla /usn.
č. 289, hlasování 8-0-0 je zachyceno v příloze/.

Mpř. P. Krill informoval poslance o tom, že ve svých složkách mají aktualizovanou verzi
harmonogramu činností  výboru a upozornil je na změny dat určitých jednání.

17. Různé

V rámci tohoto bodu nevystoupil žádný poslanec.
Mpř.  P. Krill konstatoval, že byl vyčerpán dnešní program, schůze bude pokračovat

v pátek od 9.00 hodin.

PÁTEK 3. ŘÍJNA

18. Sdělení  Komise Evropskému parlamentu a Radě – Evropský finanční  systém:
adaptace na změny, příspěvek Komise Evropské radě /kód dokumentu 6930/08,
KOM(2008) 122 v konečném znění/

K projednání  tohoto  dokumentu  se  výbor  usnesl  na  35.  schůzi  konané  dne  
22. května 2008, a to usnesením č. 251. Prostřednictvím e-mailu byl poslancům rozeslán text
dokumentu, rámcová pozice vlády /v příloze/ a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument představila náměstkyně ministra financí Mgr. Klára Hájková. Uvedla, že se
dokument  soustředí  na  opatření  ke  zlepšení  finanční  situace  v probíhající  finanční  krizi.
Informovala o tom, že ve čtvrtek 2. října proběhla schůzka ministra financí  s guvernérem
České národní  banky a premiérem,  na které se  shodli,  že  nejsou potřeba  žádná opatření  
ze strany státu.

Zpravodajka  G.  Kalábková informovala  o  tom,  že  každý  den  dochází  k velkým
změnám, proto tento dokument, který je z února, je zastaralý. Zajímalo ji, jestli v dnešním
globálním světě je možné mít takový neohrozitelný systém, jako se snaží mít Evropská unie.
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Dále ji také zajímalo, jestli má Ministerstvo financí přesnější odhady, co se v následujících
týdnech ještě může dít ve finanční oblasti.

Posl. P. Bratský konstatoval, že Amerika nemůže světu poslat dobrou zprávu, buď dá
finanční injekci do svého finančního systému, což bude špatně. V opačném případě se budou
lidé hůř dostávat ke svým penězům. Zároveň se zeptal, jestli mají naši občané mít obavy ze
situace u nás.

Mpř. P. Krilla zajímalo v kontextu situace v ČR, kdy ze 32 bank jsou jen 2 české, zda
hrozí, že bude převáděna likvidita z našich bank do mateřských bank v zahraničí.

Posl.  P. Vanoušek konstatoval,  že se ukazuje nutnost silného dohledu v bankovním
systému, to je poučení z dnešní situace pro budoucnost.

Posl. J. Carbola zajímalo, jestli mohou ratingové agentury pracovat na zakázku.
Náměstkyně  K.  Hájková vysvětlila,  že  krizi  nelze  zabránit  regulací,  lze  zvyšovat

nároky na finanční  instituce,  ale recesi  se v ekonomickém cyklu nevyhneme. Evropa nyní
očekává pokles ekonomického růstu,  jehož proces obnovy je  z historického hlediska vždy
delší než v USA.

Aktuálně informovala o tom, že došlo během září k intervencím ve výši 1 bilionu eur
v celém světě. Dále také, že Irsko garantuje všechny vklady v bankách, což může zruinovat
banky ve Velké Británii.

Na otázku mpř. P. Krilla náměstkyně odpověděla, že pro české banky platí regulační
pravidla, která neumožňují dceřiným bankám jen tak převádět peníze do mateřských bank,
takže likvidita musí zůstat na území ČR, dohlíží na to Česká národní banka.

S regulací  ratingových  agentur  přišla  Evropská  komise  před  měsícem.  Měla  by
vzniknout  jedna  evropská  agentura  pro  dohled  nad  ratingovými  agenturami.  Ministerstvo
financí ale tuto regulaci nepodporuje.

Posl.  P. Bratský se  zajímal  o  situaci  na  Slovensku,  jestli  bude  v horší  situaci  po
přechodu na euro od 1. 1. 2009.

Náměstkyně Mgr. K.  Hájková předpokládá, že přechod na euro na Slovensku  bude
plynulý, finanční krize se nestihne v tak krátkém čase projevit.

Zpravodajka  G.  Kalábková navrhla  závěr  usnesení,  kterým  VEZ  bere  na  vědomí
sdělení  Komise Evropskému parlamentu a Radě – Evropský finanční  systém: adaptace na
změny: příspěvek Komise Evropské radě a rámcovou pozici  vlády ČR ke sdělení Komise
/hlasování 8-0-0/. Bylo přijato usnesení /usn. č. 290, hlasování 8-0-0 je zachyceno v příloze/.

19. Doporučení  pro  rozhodnutí  Rady  o  zrušení  rozhodnutí  Rady  2005/185/EC  
o  existenci  nadměrného  schodku v  České  republice  /kód  dokumentu  9387/08,
SEC(2008) 571 v konečném znění/

K projednání  tohoto  dokumentu  se  VEZ  usnesl  na  35.  schůzi  konané  dne  
22.  května  2008  usnesením  č.  252.  Prostřednictvím  e-mailu  byl  poslancům  rozeslán  text
dokumentu, rámcová pozice vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument představil náměstek Ministerstva financí Ing.  Tomáš Zídek. Informoval, že  
3.  června 2008 rozhodla Rada ECOFIN (ministři  financí a hospodářství)  na základě návrhu
Evropské komise o odvolání procedury při nadměrném schodku vůči ČR. Zrušení této procedury
je významný krok. Klíčové byly rozpočtové škrty a reformy, ve kterých je potřeba pokračovat
(např. v reformě zdravotnictví atd.). Protože z hlediska dlouhodobé stability veřejných financí
stále hrozí nadměrný schodek státního rozpočtu, jsou stanovena přísná fiskální opatření.

Zpravodaj  J. Bauer konstatoval,  že tento materiál  je velmi důležitý.  V roce 2007 byl
schodek veřejných financí 1,6 % HDP. 
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Náměstek T. Zídek řekl, že Česká republika je zadlužena, ale ve srovnání např. s Itálií,
nebo Francií je situace dobrá. Objasnil, že do velkého schodku v roce 2003 se promítly následky
privatizace, zrušení Konsolidační agentury apod.

Ředitelka odboru finanční politiky Ministerstva financí Ing. Milena Horčicová označila
schodek za rok 2007 za nebývale úspěšný, ČR byla na vrcholu ekonomického cyklu, nyní je to 
1 % HDP.

Zpravodaje J. Bauera zajímalo, co by se stalo, kdybychom nesplnili závazky týkající se
nadměrného schodku státního rozpočtu nebo došlo k chybné transpozici evropské legislativy.
Hrozily by České republice nějaké sankce?

Náměstek  T.  Zídek odpověděl,  že  ve  většině  případů  se  podaří  část  legislativy
transponovat,  co  se  týče  nadměrného  schodku,  členské  státy  musí  dospět  k názoru,  že  se  
u příslušné vlády neprojevuje žádná ochota řešit schodek státního rozpočtu.

Poslance  J.  Carbola zajímalo,  proč  se  růst  zpomaluje,  když  vláda  provedla  řadu
proreformních opatření.

Náměstek T. Zídek vysvětlil, že problémem je zpevňování kurzu koruny (škodí exportu)
a  stagnace bankovního sektoru.

Ředitelka  M. Horčicová objasnila,  že 6% růst na vrcholu ekonomického cyklu nelze
udržet dlouhodobě, proto muselo dojít ke zpomalení.

Náměstek   T. Zídek řekl,  že  je  možno kromě škrtů rozpočtu využít  také prorůstová
opatření. 

Na to zpravodaj  J. Bauer reagoval, že při 70% podílu mandatorních výdajů se těžko
financuje prorůstová politika.

Posl. J. Carbola zajímalo, jestli při snížení schodku v roce 2007 na 2,7 % je 0,3% rezerva
na přírůstovou politiku. 

Náměstek  T. Zídek vysvětlil,  že to tak není, protože odhady jsou pesimističtější než
realita.

Mpř. P. Krilla zajímalo, kdo je věřitelem všech zadlužených států. 
Náměstek T. Zídek odpověděl, že je to různé. Patří mezi ně např. soukromý sektor, státní

investiční fondy, Čína, Tchaj-wan atd.
Posl. P. Vanoušek konstatoval, že na snižování tempa ekonomického růstu má vliv také

snižování koupěschopné poptávky obyvatelstva.
Poté zpravodaj  J. Bauer navrhl  závěr usnesení, kterým  výbor pro evropské záležitosti

bere  na  vědomí doporučení  Komise  pro  rozhodnutí  Rady,  kterým  se  zrušuje  rozhodnutí
2005/185/ES o existenci nadměrného schodku v České republice  /hlasování 8-0-0/. Poté bylo
přijato závěrečné usnesení /usn. č. 291, hlasování 8-0-0 je zachyceno v příloze/.

20. Návrh směrnice Rady, kterou se mění směrnice 2006/112/ES, pokud jde o snížené
sazby  daně  z  přidané  hodnoty  /kód  dokumentu  11615/08,  KOM(2008)  428  
v konečném znění/

 
K projednávání  tohoto  dokumentu  se  výbor  pro  evropské  záležitosti  rozhodl  na  

38. schůzi konané dne 12. září 2008 usnesením č. 268. Prostřednictvím e-mailu byl poslancům
rozeslán  text  dokumentu,  rámcová  pozice  vlády  /v  příloze/ a  stanovisko  zpracované  
ve spolupráci s Parlamentním institutem. 

Dokument uvedl náměstek ministra financí Mgr. Peter Chrenko. Informoval, že Evropská
komise navrhla tzv. dvouetapový přístup ke změnám struktury sazeb DPH. V rámci první etapy
předložila omezený legislativní návrh, který řeší jen dílčí případy, hlavně ty, u kterých možnost
aplikace snížených sazeb vyprší koncem roku 2010. Komplexnější revizi struktury sazeb Komise
navrhuje až v další etapě.
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Zpravodaj J. Bauer doplnil, že nové členské státy mají výjimky na mnohem kratší dobu
než ostatní členské státy EU. Dále ho zajímalo, v jakém časovém horizontu bude rozhodnuto  
o schválení této směrnice.

Náměstek P. Chrenko objasnil, že Francie požaduje snížení sazeb pro restaurační služby.
ČR má ambice projednat tuto otázku během svého předsednictví.

Poté zpravodaj J. Bauer navrhl závěr usnesení, kterým výbor pro evropské záležitosti
schvaluje rámcovou  pozici  vlády  ČR k návrhu  směrnice  Rady, kterou  se  mění  směrnice
2006/112/ES o společném systému daně z přidané hodnoty, pokud jde o snížené sazby daně
z přidané hodnoty, žádá vládu,  aby ho informovala o dalším průběhu projednávání tohoto
dokumentu v orgánech Rady a postupuje dokument spolu se svým usnesením a rámcovou
pozicí vlády ČR k informaci rozpočtovému výboru  /hlasování 7-0-0/. Následně bylo přijato
závěrečné usnesení /usn. č. 292, hlasování 7-0-0 je zachyceno v příloze/.

21. Návrh nařízení  Rady, kterým se stanoví  společná pravidla pro režimy přímých
podpor pro zemědělce v rámci společné zemědělské politiky a kterým se zavádějí
některé režimy podpor pro zemědělce
Návrh nařízení Rady o úpravách ve společné zemědělské politice prostřednictvím
změn nařízení (ES) č. 320/2006, (ES) č. 1234/2007, (ES) č. 3/2008 a (ES) č. /2008
Návrh nařízení Rady, kterým se mění nařízení (ES) č. 1698/2005 o podpoře pro
rozvoj venkova z Evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova (EZFRV)
Návrh rozhodnutí Rady, kterým se mění rozhodnutí 2006/144/ES o strategických
směrech Společenství pro rozvoj venkova (programové  období 2007 – 2013) /kód
dokumentu 9656/08, KOM(2008) 306 v konečném znění/

K projednávání tohoto dokumentu se VEZ formálně rozhodl na 36A. schůzi konané dne
25.  června  2008  usnesením  č.  262.  Prostřednictvím  e-mailu  byl  poslancům  rozeslán  text
dokumentů,  rámcová  pozice  vlády  /v  příloze/ a  stanovisko  zpracované  ve  spolupráci
s Parlamentním institutem. 

Dokumenty představil náměstek ministra zemědělství Ing. Stanislav Kozák. Uvedl, že
se o těchto otázkách již jednalo za slovinského předsednictví. Francie má za cíl dotáhnout
tuto problematiku do konce. Česká vláda přijala stanovisko k zemědělské politice v listopadu
roku 2007 a má jednotné stanovisko s modelem úpravy zemědělské politiky Evropské komise.

Náměstek  S.  Kozák  vysvětlil,  že  ČR  předkládá  čtyři  otázky:  první  je  progresivní
modulace  (přesun  stanoveného  procenta  z přímých  plateb  na  opatření  rozvoje  venkova),
druhou podpora ohrožených sektorů (jako např. chmel, len, škrobové brambory, skot). Třetí je
zavedení maximálního limitu vyplácených prostředků na farmu a  čtvrtou spolufinancování.

Zpravodaj  J.  Šenfeld vyjádřil  názor,  že  procento  objemu prostředků  přesouvaných
v rámci progresivní modulace by mělo být pro všechny státy stejné a předpokládané vyšší
zatížení státního rozpočtu je nutno kofinancovat. Zároveň  ho zajímal názor pana náměstka,
jak vidí možnost podpory modulace ostatními státy.

Náměstek  S. Kozák odpověděl, že ČR má podporu Německa a Velké Británie, tedy
máme šanci dosáhnout úspěchu.

Mpř. P. Krilla zajímalo, jestli má ČR problém s mlékem, když neplní kvótu o 0,4 %.
Náměstek S. Kozák objasnil, že došlo k navýšení kvóty o 2 % v rámci EU. Cena za litr

klesla pod 7 Kč.
Zpravodaj J. Šenfeld navrhl závěr usnesení, kterým se výbor pro evropské záležitosti

domnívá, že reforma společné zemědělské politiky (SZP) z roku 2003 byla úspěšná, neboť se
zvýšila  transparentnost  a  účinnost  SZP, zejména  se osvědčilo  oddělení  přímých plateb  od
produkce  z důvodu  zajištění  příjmu  a  větší  svobody  v  rozhodování  zemědělců,  odmítá
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jakoukoliv  diskriminaci  při  přímých  platbách  na  základě  velikosti  zemědělského  podniku
nebo  jeho  právní  formy,  bere  na  vědomí  stanovisko  vlády  ČR k  legislativním  návrhům
týkajících se prověrky funkčnosti reformy SZP (Health Check)(Kód Rady 9656/08) uvedené
v Pozici  ČR  pro  Parlament  ČR  k legislativnímu  návrhu  ES/EU  a  žádá  vládu, aby  při
projednávání  tohoto  dokumentu  v  orgánech  EU  usilovala  o  nalezení  optimální  míry
modulovaných prostředků z I. do II. pilíře SZP a aby nově zaváděná pravidla byla co nejméně
zatížena byrokracií a respektovala specifickou zemědělskou strukturu jednotlivých členských
států a aby ho informovala o dalším průběhu projednávání  tohoto dokumentu v orgánech
Rady; a usnáší se postoupit dokument legislativních návrhů týkajících se prověrky funkčnosti
reformy SZP (Health Check) (Kód Rady 9656/08) spolu se svým usnesením a Pozicí ČR pro
Parlament  ČR  k legislativnímu  návrhu  ES/EU  pro  informaci  zemědělskému  výboru
/hlasování 7-0-0/. Bylo přijato závěrečné usnesení /usn. č. 293, hlasování 7-0-0 je zachyceno 
v příloze/.

22. Informace  o  provádění  Nařízení  Evropského  parlamentu  a  Rady  (ES)  
č.  1082/2006  ze  dne  5.  července  2006  o  evropském  seskupení  pro  územní
spolupráci (ESÚS) v České republice

Tento bod byl na schůzi zařazen na žádost poslance Rudolfa Kufy. Prostřednictvím  
e-mailu byl poslancům rozeslán text dokumentu.

O této problematice informoval vrchní ředitel legislativně právní sekce Ministerstva
pro místní rozvoj (MMR) Mgr. Jan Sixta (náměstek Ing. Jiří Vačkář byl omluven). Vysvětlil,
že se jedná o novelu nařízení z roku 2007. Informoval, že v Evropě existuje pět uskupení pro
územní spolupráci.

Ředitel odboru rozvoje a strategie regionální politiky MMR RNDr. Josef Postránecký
doplnil,  že  účelem národní  úpravy  je  stanovit  nová  pravidla  pro  registraci,  protože  tento
proces byl zdlouhavý a neexistuje mnoho zkušeností ani v rámci EU.

/Zapsala Eva Hadravová/

Josef Šenfeld v. r. Petr Krill v. r. 
ověřovatel výboru místopředseda výboru
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